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اما مشــكل همچنان وجود دارد و گله ها 
هنوز هم هست.

مهدوى دامغانــى: در ميان خانواده شــهدا 
عده زيادى با المان ها هم مشــكل داشتند. در 
دوران مديريت شهرى گذشــته، مديران وقت 
سازمان فردوس ها اقداماتى انجام دادند. ما نيز 

المان هايى را براى اجرا و نصب آماده كرده بوديم. 
اين دغدغه وجود داشت كه همه برنامه ها اجرا و 
المان ها هم نصب شــود اما باز موضوع بودجه و 
تغيير قيمت ها به ميان آمــد. چند مرحله براى 
به سرانجام رســاندن كار پيش رفتــه بوديم اما 
حالا خدا را شكر مى كنيم كه اين كار انجام نشد، 

وگرنه نصــب همين المان ها هم مى توانســت 
تبعاتى به دنبال داشته باشد.

آيا در ســال جارى هــم اقداماتى براى 
رسيدن به رضايت بيشتر خانواده شهدا انجام 

شده است؟
مهدوى دامغانــى: از ابتداى امســال، حدود 
10 جلسه براى رسيدن به توافق درباره اين مسئله 
برگزار كرديم تا ببينيم در راستاى احياى معنويتى 
كه تا حدودى از دست رفته است، چه بايد كرد تا 
بتوانيم با هماهنگى خانواده شهدا اقداماتى انجام 
بدهيم. البته طبق نظرسنجى اى كه انجام داده ايم، 
نارضايتى خانواده ها به صورت صد درصدى نبوده 
اســت و فقط تعدادى از خانواده ها از شيوه هاى 
اجرا شــده ناراضــى بوده اند. به هر حــال نظرات 
متفاوت بود و هنوز هم هســت. در اين ميان حتى 
تعدادى از خانواده ها اعتقاد داشتند سامان دهى 
گلزار شهدا اصلا ضرورتى ندارد. با همه اين ها اين 
آمادگى كاملا در مجموعه شهردارى و آرامستان 
وجود دارد كه بتوانيم با هماهنگى بنياد شــهيد، 
خانواده شــهدا، هم رزمان و كســانى كه دغدغه 
شــهدا را دارند، تا حدودى اين مســئله را اصلاح 
كنيم. اميدواريم بتوانيم اين موضوع را به سرمنزل 

مقصود برسانيم.

فرجام سامان دهی؛ احتمالا تا دی ماه
در حــال حاضــر وضعيــت اعتبارات 

سامان دهى چگونه است؟
مهدوى دامغانى: زمانى كه ســال گذشــته 
درباره طرح سامان دهى مزار شهدا صحبت به 
ميان آمد، بودجه ما براى ســال 98 بسته شده 
بود و عملا رديف بودجه شــايان توجهى براى 
سامان دهى مزار شــهدا نداشتيم. دراين راستا 
امسال در بودجه سازمان تغييراتى ايجاد كرديم. 
برنامه زمان بندى اوليه ما هم اين اســت كه تا 
آذر يا دى ماه به نتيجه اى برســيم. حتى خود 
آقاى كلائى چند بار براى اين موضوع به بهشت 
رضا آمد و مى توان گفت شــهردار بيش از همه 
در اين زمينه دغدغــه دارد. ضرورتى ندارد كه 

بــه كار گذشــته و نقدش 
بپردازيم؛ بايــد پيش رو را 
در نظر بگيريم. بايد تلاش 
كنيم به آنچه در گذشــته 
از آن غفلت شــده است، 
حساسيت و توجه بيشترى 
داشته باشيم. از اين به بعد 

بايد طورى گام برداريم كــه تمام دغدغه ها را 
بسنجيم. اميدواريم از اشــتباهى كه برخى را 

گله مند كرده است، پيشگيرى كنيم.

۷ المان الگو برای مزار شهدا
از ابتداى انجام كار تابه حال، چه تعداد از 
مزار شهدا يكسان سازى يا سامان دهى شده و 

چه تعداد باقى مانده است؟
مهدوى دامغانــى: 5500 شــهيد در گلزار 
شــهداى بهشــت رضا داريم و براى مزار همه 
آن ها يكسان ســازى انجام شــده و فقط براى 
شــهداى مدافــع حرم كــه جديد هســتند، 
يكسان ســازى صورت نگرفته است. برخلاف 
يكسان سازى هايى كه در گذشــته براى مزار 
شــهداى دوران دفاع مقدس انجام شده بود، 
خانواده هاى شــهداى مدافع حرم درخواست 
دارند قبور شــهداى آن ها نيز مانند ساير شهدا 
يكسان سازى شــود. بعد از جلسات متعددى 
كه برگزار كرديم به چند برنامه رســيديم. قرار 
شــد چند المان را به صورت نمونه بســازيم و 
خانواده شــهدا بتوانند از بين آن هــا، يكى را 
براى نصــب در كنار مزار عزيزانشــان انتخاب 
كنند. اين المان ها بايد زيرنظر مشــاور مربوط 

و با در نظر گرفتن دغدغه هاى موجود (دغدغه 
خانواده شهدا و تمام معيارهاى مد نظر) ايجاد 
مى شد؛ ضمن اينكه بايد برآورد هزينه مناسبى 
نيز براى آن در نظر مى گرفتيم. درنهايت به هفت 
المان الگو رسيديم كه در اين المان ها الگوهاى 
مناسبى مدنظر قرار گرفته است. خانواده شهدا 
مى توانند به سليقه خود هر كدام از المان ها را 
كه معمولا 50سانت عرض و يك متر و 10سانت 

طول دارد، انتخاب كنند.
كســانى كه مراجعه كرده اند، المان هاى 
مذكور را پسنديده اند؟ آيا راه دومى هم وجود 
دارد كه مثلا اگر خانواده اى المان هاى شما را 

نپذيرفت، بتواند از روش ديگر استفاده كند؟
مهدوى دامغانى: ما بعد از اين تنوع، مســائل 
ديگرى را هم مدنظر قرار داده ايم. ممكن اســت 
برخى خانواده هاى شهدا هيچ يك از اين المان ها 
را نپســندند؛ دراين صــورت مى تواننــد طرح 
موردنظر خودشان را در ساز وكار قالبى كه سازمان 
فردوس ها اعلام كرده بســازند؛ ضمن آنكه نصب 
المان نيز بايد زيرنظر ســازمان فردوس ها انجام 
شود. در گزينه سوم، به خانواده شهدا براى ساخت 
طرحى كه مدنظرشان است، كمك هزينه پرداخت 
مى شــود. درواقع در اين طرح، الزامى به انتخاب 

يكى از هفت طرح ارائه شــده 
نيســت. البته پيش بينى ما 

اين بود كه خانواده ها در 
اين مدت استقبال بهتر و 
بيشترى براى نصب المان 

داشته باشند.
تا به حال چه تعداد 

المان نصب شده است؟
مهدوى دامغانــى:   
تاكنون 10 المان بر ســر 
مزار شــهدا نصب شــده 
است كه هشــت المان از 

اين تعداد، توســط خود خانواده ها ارائه شــده و 
دو مورد ديگر نيز از بين المان هايــى كه ما ارائه 
كرده ايم، انتخاب شده است. البته انتظار مواجهه 
با 5500خانواده شهيد را نداريم؛ زيرا نصب المان 
ممكن اســت فقط براى عــده اى از خانواده هاى 
شهدا مطلوب باشد؛ ضمن اينكه بسيارى از جوانان 
شهيد، فرزندى نداشته اند و پدر و مادر آن ها نيز 
به رحمت خدا رفته اند. با اين تفاصيل اگر المان ها 
حتى در يك پنجم قبور نصب شود، تحول خيلى 
بزرگى در بهشــت رضا ايجاد مى شــود. خانواده 
شهدا به دو طريق مى توانند درخواستشان را براى 
ســامان دهى اعلام كنند؛ يكى اينكه صبح هاى 
جمعه به كانكس شيشــه اى كنار گلزار شــهدا 
مراجعه كنند. نمونه المان ها 
در آنجا موجود اســت. در 
روزهاى ديگر نيز مى توانند 
بــا مراجعه به ســاختمان 
ادارى بهشــت رضا (واحد 
فرهنگى) درخواســت خود 

را مطرح كنند.

سياست بنياد قفل زدن بر مزار شهدا 
نيست

خانم خديوى، گفته بوديد ســامان دهى 
گلزار شهدا در بهشت رضا و قبور تك مزارى در 

ساير نقاط استان در حال انجام است. با توجه به 
اينكه تا چند سال پيش، مزارهاى زيادى، سر و 
سامان داده نشده بودند، در حال حاضر وضعيت 
قبور تك يا چند مزارى در استان چگونه است و 

چه تعداد از آن ها سامان دهى شده است؟
خديوى: گلزار شــهدا اعتبار اســتانى دارد؛ 
يعنى چند ســال پيش در كارگروه گلزار شهدا 
با مســئوليت معاون عمرانى استاندار خراسان 
رضوى به اين نتيجه رســيديم آنچه را از مزار 
شهدا باقى مانده و سامان دهى نشده است، طى 
يك فرايند سه ساله تمام كنيم. اما بعد به دليل 
اينكه اعتبار نبود، افق اين طرح چهارساله شد. 
اما باز با مشكل اعتبار رو به رو شديم. هر سال كه 
پيشنهاد اعتبار را مى دهيم، با توجه به شرايط 
موجود، بخشــى از اعتبار تعلق نمى گيرد. در 
بعضى مناطق براى مزار شهدا حسينيه درست 
مى كنند، در صورتى كه سياست بنياد قفل زدن 
بر مزار شهدا نيست، اما در بعضى شهرستان ها 
اين اتفاق افتاده اســت. درستش اين است كه 
فضاهايى ايجاد شــود كه در اطراف مزار شهدا 
المانى نصب و قبور بهســازى شــود. در حال 
حاضر اين اقــدام با رضايت كامــل خانواده ها 
اتفاق مى افتد. اگر دو مزار به هم نزديك باشد، 
دستور كار اين است كه 
فضايى ايجاد و بهسازى 
شــامل همه فضاى 
ميانى دو مزار شــود 
و اگر تك مــزارى و 
دو مــزارى در كنــار 
هــم باشــد، همان 
مــزار اصــلاح و بعد 
بــه دهيارى هــا يا 
شهردارى ها سپرده 

مى شود.

۳۰ تا ۴۰ درصدمزار شهدا، معطل اعتبارات
تاآنجاكه مــا مى دانيم، ســامان دهى 
گلزارهاى يك يا دو واحدى يا سامان دهى برخى 
گلزارهاى روســتاها خيلى خوب پيش نرفته 

است.
خديوى: متأســفانه در اين زمينه در اســتان 
پيشــرفت خوبى نداشتيم. بيشــتر گلزارهاى 
مركــزى درســت شــده و موضــوع بر ســر 
تك مزارى ها، روســتاها و ... اســت. بين 30 تا 
40درصــد مزارها همچنــان باقــى مانده و 
سامان دهى نشده اســت. كارگروه گلزار شهدا 
از ما يــك برنامه سه ســاله و بعد چهارســاله 
خواست كه ارائه كرديم. اما اعتبارات مناسبى 

به ما نرســيد. سال اول 
بخش اندكى از اعتبار 
مورد نظــر را پرداخت 
كردند و وعــده دادند 
بــراى ســال دوم اين 
جبــران  را  كمبــود 
خواهند كرد، اما باز هم 

اعتبار نرسيد. مسئولان استان واقعا تمايل دارند 
سامان دهى هر چه زودتر تمام شود، اما متأسفانه 
اعتبارهاى تخصيص يافته اصلا كفاف نمى دهد. 
در واقع مايل هستند اين اتفاق بيفتد، اما اعتبار 
وجود ندارد؛ ضمن اينكه براى سامان دهى، در 

حال حاضر از مشاركت خانواده ها بهره مى بريم.

از ميانگين سامان دهی کشوری خيلی 
عقب تريم!

روى ظرفيت هاى ديگــر به جز اعتبارات 
مصوب حساب نكرده ايد؟

 خديــوى: در حــال حاضــر اســتاندار 
خراســان رضوى، 12 معيــن اقتصــادى را 
در اســتان تعريف كرده اســت. طى جلسه اى 
پيشــنهاد داديم اين معين ها به پيشنهاد دفتر 
اموراجتماعى  و فرهنگى استاندارى ، پيوست 
فرهنگى داشــته باشند. ما پيشــنهاد كرديم 
سامان دهى قبور شهدا به عنوان همان پيوست 
فرهنگى، مدنظر قرار گيرد. خوشبختانه از اين 
پيشنهاد ما استقبال شد. طرح را ارائه داديم و 
در چند مكان نيز اجرا شد. معين هاى اقتصادى 
اســتان قبول كرده اند مزار دو روستا را اصلاح 
كنند. آنچه باعــث نگرانى ما شــد اين بود كه 
شــنيديم فرماندارى در برخى شهرســتان ها 
مبلغــى قطره چكانى را كه ما با هزار ســختى 
و مشكل براى ســامان دهى مزار شهدا جذب 
كرده ايم، براى كار ديگرى مصرف كرده است. 
در اين راســتا اعتراضاتــى مطــرح كرديم. در 
حال حاضر به شــدت در موضوع قبور شــهدا 
از ميانگين كشور عقب هســتيم. اجراى طرح 
ســامان دهى، يك برنامه زمان بندى شده لازم 
دارد. در اين ميان خانواده هاى شــهدا نيز بايد 
براى سامان دهى مزار شهيدانشان درخواست 
خود را ارائه بدهند تا درخواســت ها در اولويت 
كار قرار گيــرد. ممكن اســت در نهايت هزار 
درخواست براى ســامان دهى از سوى خانواده 
شهدا به دســت ما برســد. در مرحله دوم نيز 
ممكن اســت درخواست ها از ســوى بستگان 
درجــه دو و نيز هم رزمان شــهدا اعلام وصول 

شود.

سامان دهی ۱۲ هزار مزار شهيد در استان
با اين روال تزريق بودجه، چه زمانى تمام 

مزار شهدا سامان دهى مى شود؟
خديوى: چهار ســال قبل، پيش بينى ما براى 
اعتبار ســامان دهى تمام مزار شهداى استان 
21ميليارد تومان بود. قــرار بود اين مبلغ طى 
سه مرحله و به ازاى هر مرحله 7ميليارد تومان 
پرداخت شــود كه محقق نشــد. سال گذشته 
2ميليــارد و 700ميليون تومان و امســال نيز 
تقريبا 2ميليارد و 500ميليون تومان دريافت 
كرده ايــم. درمجموع 16هزار مزار در اســتان 
داريم كه از اين تعداد 12هزار مزار سامان دهى 
شده و سامان دهى 4000مزار 
هنوز باقى مانــده كه به طور 
عمــده شــامل گلزارهــاى 
تك مزارى و دو مزارى اســت. 
كار ســامان دهى گلزارهاى 
مركزى انجام شــده اســت. 
اينكه چه مــدت ديگرى لازم 
است تا ســامان دهى به پايان برسد، بستگى به 
اعتباراتى دارد كه در اختيــار ما قرار مى گيرد. 
بنياد شهيد سالى 7ميليارد تومان براى اين مهم 
در نظر گرفته است، اما با روال فعلى هر سه سال 
به اندازه يك سال اعتبار دريافت مى كنيم. البته 
در اين ميان ممكن است اتفاقات خوب ديگرى 
هم بيفتد؛ به طور مثال ممكن اســت مشاركت 
خوبى از ســوى خيران صورت بگيــرد و كار با 

سرعت بيشترى انجام شود.
موضوع مشــاركت دهيارى هــا براى 

سامان دهى مزار شهدا به كجا رسيد؟
خديوى: سال گذشته معاون عمرانى استاندار، 
موضوعى را مطــرح كرد كه در اســتان هم به 
تصويب رســيد؛ آن هم اينكه دهيارها موظف 
شــوند گلزارهاى تك مزارى و دو مزارى شهدا 
را ســامان دهى كنند. ما نيز كارگــروه گلزار 
شــهدا را برگزار كرديم و از فرمانــداران قول 
گرفتيم براســاس دســتور معــاون عمرانى 
استاندار، دهيارى ها و شــهردارى ها را موظف 
به انجام اين كار كنند، اما مشــكلات اقتصادى 
وجــود دارد و طى ســال جديــد در خيلى از 
نقاط كه رصد مى كنيم، هنــوز اتفاقى نيفتاده 

است.

برخى اقدامات براى يكسان ســازى مزار 
شهدا به طور غيررسمى و قبل از سال 83 آغاز 
شده بود، اما به طور رسمى از اين سال آغاز شد 
و البته از همان ابتدا نيز با حواشى و اعتراضاتى 
همراه بود. فلسفه اين يكسان سازى چه بود و 
چرا بايد اين اقدام على رغم نارضايتى طيف 
گسترده اى از خانواده شهدا صورت مى گرفت؟
صديقه خديــوى، معاون تعــاون بنياد 
شهيد و امور ايثارگران خراسان رضوى: 
البته در آن ســال من مســئوليتى نداشتم و 
اطلاعاتم از موضوعات ياد شده، بيشتر در حد 
شنيده هاســت. به طور كلى بعد از دوران دفاع 
مقدس كه قبور به شكل گذشته بود، اشكالاتى 
درباره زيرســاخت ها و فضاى قبور مطرح شد. 
بنابراين مســئولان وقت تصميم گرفتند مزار 
شهدا را از نظر زيرســاختى كامل كنند؛ علت 
هم اين بود كه مزارهاى موجود با توجه به شيوه 
ساخت و كيفيت ايجادشان، بيشتر از چند سال 
ديگر دوام نمى آورد. علاوه بر اين قرار بود فضا به 
لحاظ زيباشناختى هم چشم نوازتر شود. يكى 
از منطق ها هم اين بود كــه حضرت امام(ره)، 
فلسفه اى براى قبور شــهدا به عنوان ميعادگاه 
عاشقان و عارفان تعيين كرده بودند و نظر اين 
بوده كه اين قبور در واقع شــكل زيارتگاهى به 

خود بگيرد.

نارضايتی خانواده شهدا، نتيجه بی تجربگی 
دو نهاد

ظاهرا يكى ديگر از مشكلات كه مسئولان 
وقت كشــورى را مجاب به اجراى اين تغيير 

كرده بود، سرقت ها از سر مزار شهدا بود.
خديــوى: بلــه. آن زمــان بــراى ايجــاد 
زيرســاخت هايى ايمن و جديد، با مهندسانى 
مجرب مشــورت هاى متعددى صورت گرفت. 
وقتى قرار است اصلاحى صورت گيرد، به طور 
طبيعى براى هــر مزار يــا گلزار ســناريوى 
جداگانه اى نوشته نمى شــود. قرار هم بر اين 
بود كه براى زيرســاخت و محكم سازى تمام 
فضا از يك نوع مصالح اســتفاده شــود. البته 
اشكالاتى هم تا سال83 وجود داشت كه پاره اى 
تغييرات را اجتناب ناپذير كرده بود. يكى از اين 
موارد، اســتفاده از ويترين هــاى آلومينيومى 
بود كه امنيت گلزارهاى شهدا را دچار مشكل 
كرده بــود. با توجه به گران شــدن آلومينيوم، 
زمينه براى ســرقت ويترين هاى آلومينيومى 
توسط ســودجويان فراهم شده بود. پس از آن 
بود كه بنياد شــهيد و شــهردارى هاى وقت، 
براى بــه فرجام رســاندن اين موضــوع وارد 

تعامــل در اين زمينه 
شدند؛ به عبارت ديگر، 
شــهردارى ها موظف 
بــه انجــام پــروژه 
ســامان دهى شدند. 
درســت اســت كــه 
فلسفه اجرا مربوط به 

بنياد شهيد بود، اما اين شهردارى ها بودند كه 
كار عمليات اجرايى يكســان سازى را بر عهده 
گرفتند. در مشهد هم شــهردارى در سال 83 
يكسان سازى گلزار شهداى بهشت رضا را انجام 
داد. اگر بخواهيم با صراحت بيشتر در اين باره 
اظهار نظر كنيم، نتيجه بى تجربگى شهردارى 
و بنياد در آن زمان، منجر به نارضايتى برخى از 

خانواده هاى شهدا شد.
از آغاز عمليات يكسان سازى مزار شهدا، 

اطلاع رسانى درستى هم صورت نگرفت.
خديوى: بله، اطلاع رســانى درستى از فلسفه 
انجام اين كار صورت نگرفت؛ در نتيجه برخى 
خانواده هاى شــهدا نيز ناگهان بــا اين صحنه 
مواجه شدند كه ســنگ قبرى كه خودشان بر 
مزار عزيزشان گذاشــته بودند، تكه تكه شده 
است. حتى مطرح شــده بود كه قبرها جابه جا 
شــده اســت، يعنى اگر قبر يك يا چند شهيد 
تا قبل از يكسان سازى در جايى مشخص بود، 
بعد از يكسان سازى چند متر آن طرف تر رفته 
بود. البته اين موضوع تا حدودى تكذيب شــد، 
اما به هر حال يكى از موضوعاتى بود كه در آن 
زمان مطرح شــده بود. بايد قبول كنيم چنين 
موضوعى وقتى مطرح مى شــود، فارغ از اينكه 

چند درصد واقعيت دارد، قلب مادر شــهيد را 
جريحه دار مى كند. ايــن موضوعات مربوط به 
گذشــته اســت و ما هم قصد دفاع از عملكرد 
گذشــته را نداريم. منتها اين طور نيســت كه 
اين موضوع با تعمد اتفاق افتاده يا  طبق برخى 
اظهار نظرها، الگوگيرى از نمونه قبرستان هاى 

غربى براى آن در نظر گرفته شده باشد.

سرعت در تخريب، يکسان سازی کُند
اشكالات ساختارى را كه از آن نام مى بريد، 

جزئى تر بيان كنيد.
خديوى: در آن زمان مهندسان براى زيرساخت 
كار كردنــد و به طورطبيعى برخى مســائل را 
به صورت يكسان در نظر گرفتند. اشكالاتى نيز 
در فضاسازى قبلى بود كه مى خواستند آن ها 
را رفع كنند. موضوعاتى هم در حوزه زيباسازى 
معمارى وجود داشــت كه در مجمــوع به اين 
نتيجه رســيدند يكسان ســازى در دستوركار 
قرار گيرد. به نظر مى رسد اشكال عمده اى كه 
در سامان دهى گلزار شهداى بهشت رضا اتفاق 
افتاده، طولانى شــدن طرح و انجام نيمه كاره 
آن بوده است. متأسفانه در خراب كردن خيلى 
سرعت داشــتند. قرار بود يك فضاى مذهبى 

شــكل بگيرد كــه اگر 
اين طور مى بود، به نظرم 

اين دلخورى ها كمتر 
مى شد. اين موضوع 
ناراحتــى  باعــث 
هم شــد و بيشــتر 
ناراحتى هــا هم در 
هم رزمــان شــهدا 
و البتــه بخشــى از 
خانواده هاى شــهدا 

بود.

مخالفان  بيشترين  ايثارگران، 
يکسان سازی مزار شهدا

براى جبران اين مســئله چه كارهايى 
صورت گرفت؟

خديوى: چند سال بعد يعنى سال 88 با افزايش 
اعتراضات، طرحى پژوهشى اجرا شد. آن موقع 
مانند حالا وضعيت اعتبــارات جورى نبود كه 
تصور كنيم اين كار نشدنى است. داده هاى تيم 
پژوهشى هم نشان مى داد برطبق مصاحبه هايى 
كه با خانواده   شــهدا انجام شــده است، آن ها 
آن گونه كه تصور مى شــود، از يكسان ســازى 
ناراحــت نيســتند و همان گونه كــه پيش تر 
اشاره شد، بيشــتر مخالفان شامل ايثارگران و 
رزمنده هاى جبهــه و جنگ 
بودند كه آن هــا را هم دعوت 
كرديم. طرح هايــى هم ارائه 
كردند، اما در ميان اين طرح ها 
پيوســتگى خاصى استخراج 
نمى شد. ماحصل پژوهش ها 
اين را نشــان مى داد كه براى 
هر شــهيد مالكيتى خاص از ســوى خانواده 
وجود داشته باشد؛ مالكيتى مشابه همان حس 
تعلقشان كه در ويترين هاى آلومينيومى وجود 
داشت و مثلا خانواده و رهگذران بتوانند عكس 
شهيد را ببينند. ســازمان فردوس ها هم اعلام 

كرد عكس شــهدا را روى سنگ مزارشان اجرا 
مى كند، اما اين طرح به انــدازه كافى جذابيت 
نداشــت، ضمن اينكه به نوعى عكس هايى كه 
روى قبور حك مى شــد نيز «پا مى خورد» و 
علاوه برآن حــس مالكيتى نيز بــراى خانواده 

شهدا ايجاد نمى كرد.

تلاش برای بازگشت حس تعلق
براى بازگرداندن آن حس مالكيت و قرابتى 

كه از آن ياد كرديد، چه تلاشى انجام شد؟
خديوى: قبل از آن ويترين هاى آلومينيومى بر 
سر مزار شهدا وجود داشت كه محفظه اى داشت 
و خانواده شهدا در آن شمع يا گل مى گذاشتند. 
اين مدل براى خانواده شهدا يك حس مالكيت 
ايجاد مى كــرد كه حس خوبى بــود. البته در 
حال حاضر مزار شــهدايى كه در خواجه ربيع 
به خاك سپرده شــده اند، به همين شكل باقى 
مانده است. درنهايت بنياد شــهيد و سازمان 
فردوس ها چند ســال پيش جلســاتى برگزار 
كردند كه احساس ازدســت رفته را برگردانيم 
و ديگر از يكسان سازى صحبتى نبود. موضوع 
اين بود كه يك الِمِان بالاى سر مزار هر شهيد 
قرار داشته باشد كه حس تعلقى از دست رفته 
را دوباره براى خانواده هاى 
شــهدا ايجاد كند. سازمان 
فردوس هــا آن زمــان 
فراخوان داد، طرح هايى 
هم ارائه شد و به تصويب 

رسيد.

باز هم مشکل اعتبار
اما گويــا دوباره به 
مشــكلات اعتبــارى 

برخورد كرديد.
در اين ميان  خديوى: 
حتى تعــدادى از خانواده ها اعتقاد داشــتند 
سامان دهى گلزار شــهدا اصلا ضرورتى ندارد. 
با همه اين ها اين آمادگــى كاملا در مجموعه 
شهردارى و آرامستان وجود دارد كه بتوانيم با 
هماهنگى بنياد شهيد، خانواده شهدا، هم رزمان 
و كسانى كه دغدغه شهدا را دارند، تا حدودى 
اين مسئله را اصلاح كنيم. اين وسط خيلى از 
شــركت ها، گروه ها و تيم هاى هنرى آمدند تا 
فضا را بيشــتر به فضاى ايثار و شهادت نزديك 
كنند. اين كار اعتبارات وسيعى مى خواست و 
متأسفانه اين اعتبارات كه بايد استانى تنظيم 
مى شد، وجود نداشــت يا تنظيم نشد، و گرنه 
شــركت طرف قرارداد، نظرســنجى ها را هم 

انجــام داده بود و 
قرار بود مزار شهدا 
بــه حالتى شــبيه 
امامزاده يا زيارتگاه 
تبديل شود. يعنى 
مسقف و پايه هايى 
هم در نظــر گرفته 

شــود. طرح هاى ارائه شــده هم به نظر زيبا و 
شــكيل بود، امــا به دليــل اينكــه اعتبارات 
خاصــى نياز بــود، به ســرانجام نرســيد. در 
مرحله بعد قرار شــد المان هايى بر ســر مزار 
شهدا تعبيه شــود. از سراسر كشور طرح هايى 

را جمــع كردند و كارهايى هم انجام شــد، اما 
باز محدوديــت اعتبارى موجب شــد اين كار 
به صورت گسترده انجام نشود. بعد از فرمايش 
مقام معظــم رهبرى كــه يكسان ســازى به 
اين معنــا را نپســنديدند و فرمودند كه «چرا 
بايد همه قبور به يك شكل باشــد؟ » اين امر 
منجر به جلســات و شــروع كار ديگرى شد. 
در نهايــت هــم طرح هايــى مــد نظــر قرار 

گرفت.
واكنش ها به طرح هاى ارائه شده و اساسا 
ســامان دهى اى كه قــرار بود بــه جبران 

يكسان سازى نادرست انجام شود، چه بود؟
خديوى: در حال حاضر براى اجراى طرح هاى 
نهايى شده، چند ديدگاه وجود دارد؛ يك گروه 
خانواده هايى هستند كه به اين شرايط راضى 
شــده و مايل اند طرح ها بر سر مزار عزيزانشان 
اجرا شــود؛ يــك گــروه هــم خانواده هايى 
هستند كه تمايل دارند خودشان هزينه و كار 

كنند.
معترضان به شــيوه يكسان سازى مزار 
شهدا، پرونده ها را به صورت قضايى پيگيرى 

نكردند؟
خديوى: در آن زمــان اعتراض ها خيلى زياد 
بود، اما اين اعتراضات لزوما ازسوى خانواده ها 
نبود. همان گونه كه قبلا اشــاره شــد بيشتر، 
كســانى اعتراض مى كردند كه هم رزم شهيد 
بودند؛ بنابراين پيگيــرى قضايى اين موضوع 
امكان پذير نبــود، چون معترضان با شــهيد، 
نســبت خانوادگى نداشــتند. البتــه خانواده 
برخى شــهداى شــاخص هم جزو معترضان

 بودند.

غفلت های يکسان سازی مزار شهدا
در مشهد گردشگرى زيارت، گردشگرى 
سياحت و گردشگرى ســلامت وجود دارد و 
حتما ظرفيت هاى ديگرى هــم براى جذب 
زائران و گردشگران داريم. در گذشته افق هايى 
خاص تر هم براى توســعه گردشگرى مطرح 
شده بود؛ اينكه براى نسل هاى 
آينده، حضــور در فضاى مزار 
شــهدا با تمام المان هايى كه 
خانواده هاى شهدا در آنجا ايجاد 
كــرده بودند، به يــك جاذبه 
گردشگرى تبديل شود. فكرش 
را بكنيد كه چند نسل بعدتر از ما 
نيز مى توانســتند به ديدار مزارهاى سنتى 
شهداى دفاع مقدس بروند؛ اين مسئله قطعا 
مى توانست جايگاهى تعريف شده داشته باشد. 
قبول داريد كه با اجراى طرح يكسان سازى 
مزار شهدا، در واقع بخشى از جاذبه گردشگرى 
ما براى نسل هاى آينده از بين رفت؟ متأسفانه 
بــه نظر مى رســد يكــى از آســيب هاى 
يكسان سازى مزار شــهدا، نداشتن پيوست 
فرهنگى بــراى اين مهم بــود. دراين زمينه 
مساعدت هاى مديريت شهرى درقالب طرح، 
برنامه و تصويب بودجه و هر نوع حمايت ديگر 
براى سامان دهى مناسب مزار شهدا چه بوده 

است؟
 حســين مهدوى دامغانى، مديرعامل 
سازمان فردوس هاى شهردارى مشهد: 
ترديد نكنيد مسئولانى كه در سال هاى گذشته، 
اقداماتى درباره مزار شــهدا انجــام داده اند، 
قصدشان خير بوده اســت. گلزار شهدا قديمى 
شــده بود و با يك نگاه كلى مى خواستند آن را 
اصلاح كنند، اما يك قسمت از كار مغفول مانده 
اســت و مقام معظم رهبرى هم مى خواستند 
مانع از ادامه اين روش شــوند. اين موضوع به 
مشهد هم اختصاص ندارد و بايد در سطح ملى 

از آن صحبت كنيــم. به طور مثال در تبريز هم 
يكسان سازى صورت گرفته است. مقام معظم 

رهبرى خط مشى را مشخص كردند.
 ما با محمدحســين وديعى، رئيس كميسيون 
ويژه ايثارگران شــوراى شــهر، نيز جلسه اى 
برگزار كرديم تا بتوانيم بــا داده هاى خروجى 

اين جلسه، ســامان دهى مناسبى انجام دهيم 
و طرحى مطلــوب براى گلزار شــهدا اجرايى 
كنيم. آقاى كلائى، شــهردار مشهد، نيز وقتى 
مطالبــات را ديد، در بازديد از گلزار شــهدا بر 
نامناســب بودن وضعيت گلزار شــهدا تأكيد

 كرد.

 مزار شهدا ؛ سامان دهى به جاى يكسان سازى
نقد طرح یکسان سازی مزار شهدا و جزئیات طرح سامان دهی  آن در میزگرد شهرآرا

طرح يكسان ســازى گلزار شــهدا تاكنون با 
اعتراضات خانواده ها و هم رزمان شهدا رو به رو 
شده است؛ كسانى كه به همان شكل و شمايل 
قبلى مزار شهيدشــان عادت كــرده بودند و 
به يك باره متوجه شــدند همه گلزار شــهدا 
يك دست شده اســت و شكل و شمايلى يافته 
كه به قــول خيلى ها صميمى نيســت. يك 
فعال فرهنگى و رزمنده دفــاع مقدس كه از 
مخالفان طرح يكسان ســازى است، مى گويد: 
اين كار اقدام نادرســتى بود و گلزار شــهدا را 
يكسان سازى و به معنى واقعى كلمه پاك سازى 

كردند.
عليرضا دلبريان در گفت وگو با خبرنگار روزنامه 
شــهرآرا مى گويد: نمى دانم آن زمان متوليان 
فرهنگى با خودشان چه فكرى كردند. هر شهر، 
آبادى و هر كشورى نمادهايى دارد. در حالى كه 
گلزارهاى شــهدا نمادهاى مردمى مقاومت 
هستند و با «دل» درســت شده اند، آن ها را با 
لودر خراب كرده اند. هنوز نمى دانم با خودشان 

چه فكرى كرده اند.

وى ادامــه مى دهد: اين اقــدام صد درصد به 
فرهنگ كشور ما ضربه زد. به نظرم بايد كسانى 
كه اين كار را كردند، رسما ابراز پشيمانى كنند. 
در دين اسلام، ارزش ها، خوبى و زيبايى مانند 
نور است و هيچ كس نمى تواند آن را نابود كند.

دلبريان بيان مى كند: در طرح يكسان سازى 
ميليون ها ســنگ هزينه كردنــد و ويترين 

آلومينيومــى  كنار مزارها را برداشــتند و 
دپو كردند. چرا توضيح نمى دهند 

اين ويترين ها كجا رفت؟ چرا 
نمى گوينــد وســايل داخل 
صندوق هــا كجا رفــت؟ به 
معنــى واقعى كلمــه، گلزار 
شــهدا را به بهانه هاى واهى 
يكسان ســازى كردند. علت 

طرح يكسان سازى 
را هــم كــه 

مى پرســيديم، مى گفتند امكان تردد نيست؛ 
در اين صورت بايد راه تــردد را باز مى كردند. 
علــت ديگرى كــه اعلام مى كردند ســرقت 
ويترين هــاى آلومينيومى بود كــه براى اين 
موضوع هم مى توانستند نگهبان تعيين كنند. 
نمى شــود كه صورت مســئله را به اين خاطر 
پاك كرد.اين فعال فرهنگى و رزمنده دوران 
دفاع مقدس با اشاره به اينكه خانواده شهدا را 
درباره يكسان سازى توجيه نكرده بودند، 
مى گويد: چرا در اين ميان گلزار شهداى 
خواجه ربيع دست نخورده باقى مانده 
و يكسان سازى نشده است؟ مگر قرار 
نبود همه گلزارها يكسان سازى شود؟

وى ادامــه مى دهــد: تابلوهــاى 
آلومينيومى باغ مزار كاشــمر را نيز 
برداشتند و سنگ هاى سياه 
و دل مُرده اى به جاى 
گذاشــتند،  آن 
در صورتى كه در 
اين باغ هيچ 

مزاحمتى براى تردد وجود نداشت.
دلبريان با بيــان اينكه مقــام معظم رهبرى 
بيان كــرده بودند كــه «بايد هويــت گلزار 
شــهدا احيا شــود» درباره طرح سامان دهى 
مزار شــهدا، اضافه مى كند: اين طرح خيلى 
خوب اســت. گفته مى شــود كه هرجا از كار 
اشــتباه برگرديم، خوب اســت. متأســفانه 
بســيارى از خانواده شــهدا از دنيــا رفته اند. 
با وجودايــن بايد ســريع تر بخشــى از كار را 
جبران كنيــم، اما بايد بدانيم گلزار شــهدا با 
آن كيفيت ســابق و كميت ديگــر برنخواهد 

گشت.
وى مى گويد: شهردار مشــهد، جوان، كاربلد 
و آدم با صفايى اســت. كار به خط و ربط هاى 
سياســى ندارم، اما گلزار شــهدا، طرح خوبى 
اســت. به خانواده شــهدا و جاماندگان جبهه 
نيز توصيــه مى كنم كارى به دولت نداشــته 
باشــند؛ زيرا امور فرهنگى و مربوط به شــهدا 
يك كار دلى است؛ بايد خودمان از اين فرهنگ 

دفاع كنيم.

مى شــود گفت مزار شــهدا تا پيش از اجراى 
طرح يكسان ســازى هركدام رنگ و بو و شكل 
و شــمايل خود را داشــت و خانواده ها  براى 
پيدا كردن مزار فرزند، همســر يا پدرشــان 
دچار سردرگمى نمى شــدند، اما بعد از طرح 
يكسان سازى همه قبور شــبيه هم شده بود و 
خانواده ها براى نشستن بر مزار شهيد خود، بايد 
نام روى قبور را مى خواندند. اين اقدام، علاوه بر 
خانواده شهدا، براى هم رزمان آن ها كه سال ها 
شب و روز با هم دمخور بوده اند، قابل پذيرش 
نبود و بيشترِ آن ها نيز خواســتار برگشت آن 
رنگ و بوى سابق به گلزار شهدا بودند تا دوباره 
بتوانند رو در روى عكسِ ياران خود، خاطرات 
روزهاى توپ و مين را مرور كنند. حالا اجراى 
طرح سامان دهى مزار شــهدا با اختيار عمل و 
حق انتخابى كه به خانواده شهدا داده، توانسته 
است لبخندى از جنسِ رضايت بر لبِ خانواده ها 
و هم رزمان شهدا بنشاند. اين طرح كه حمايت 
شوراى شــهر را نيز به همراه دارد، قرار است 
تا حدى فضاى گلزار شــهدا را به زمان قبل از 

يكسان ســازى نزديك كند و به نوعى هويتِ 
گلزار شهدا را به آن برگرداند. 

پس از اينكه طرح يكسان ســازى مزار شهدا 
منتفى شد، حالا طرح سامان دهى گلزار شهدا 
در دستور كار قرار گرفته و تا حدودى نيز اجرايى 
شده اســت، طرحى كه هدفش جلب رضايت 
خانواده هاى شهداســت. رئيس كميســيون 

ويژه ايثارگران شوراى اسلامى شهر مشهد 
دراين بــاره به شــهرآرا مى گويــد: بايد 

ديدگاه خانواده شــهدا را لحاظ كنيم؛ 
زيرا ممكن است هر يك از خانواد ه ها 
با آن ساختار، الواح و شكل قبور انس 
و علقه اى داشــته باشــند؛ به همين 
دليل ما نبايد در ايــن مورد مداخله 

كنيم و آن ســاختار را به هم 
بزنيم. ســازمان 

س هــا  و د فر
بايد در حوزه 
بهبــود فضا، 
ى  ز ســا يبا ز

محيط و انتخاب المان هاى مناسب ورود پيدا 
كرده و آن را اصلاح كند.

محمدحســين وديعى بيان مى كنــد: نبايد 
اين طور باشد كه براى هر قبرى الگوى خاصى 
بدهيم و آن ها را يكسان كنيم. اين موضوع بايد 
به عهده خود خانواده شــهدا باشد. در همين 
راســتا چند الگو براى مزار شهدا طراحى شده 
اســت و خانواده ها هركــدام از اين 
الگوها را مى توانند انتخاب كنند، 
حتى در طرح ســامان دهى، 
تعــداد المان ها هــم محدود 
نشــده اســت و خانواده هــا 
مى توانند براى مزار شهيد خود، 

طرح پيشنهاد بدهند.
وى درباره حمايت هاى شوراى شهر 
از گلزارهــا و تك مزارهــاى 
شــهدا اضافه مى كند: 
و  شــهر  شــوراى 
مديريت شهرى در 
حوزه شهرستان ها 

مســئوليت و اختيارى ندارد. براساس قانون، 
شهردارى ها همه منابعشــان بايد در محدوده 
شهر خودشــان هزينه شــود. اما درباره گلزار 
شهدا در مشهد، اگر منابع خاصى براى بهبود، 
بهســازى و زيباســازى و مطلوبيت فضا نياز 
باشــد، اين موارد را در لوايــح بودجه در نظر 
مى گيريم و حمايــت مى كنيم تا منابع محقق 

شود.
وديعــى مى گويــد: تكريم ارزش هــاى ايثار، 
شهادت و خانواده شــهدا، يكى از آرمان هاى 
ماســت كه براى آن، هر منبعى لازم باشد، در 

بودجه هاى سالانه درنظر خواهيم گرفت.
وى درباره سامان دهى گلزار شهداى خواجه ربيع 
كه هنوز به ســبك قديمى باقى مانده اســت، 
بيان مى كند: ازآنجاكه مديريت گلزار شــهداى 
خواجه ربيع تا حدودى دو گانه اســت و به نوعى 
زير مجموعه شهردارى هم نيســت، چندان به 
اين موضــوع ورود نكرده ايم، اما اگر لازم باشــد 
و متوليان آن  اعلام نياز كننــد، آماده همكارى 

هستيم.

منابع لازم برای گلزار شهدا در بودجه سالانه درنظر گرفته می شودیکسان سازی مزار شهدا به فرهنگ کشور ضربه زد
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گلزار هاى شهدا، متشكل از 17 دستگاه  م
مربوط در استان ها و به رياست استانداران 
و معاونان عمرانى استاندارى تشكيل شد. 
آن گونه كه حافظه تاريخى نشان مى دهد، 
براى سامان دهى گلزار شهدا در دهه 70 
به طور غير رسمى تلاش هايى تحت عنوان 
بهينه سازى گلزار هاى كشور در چند شهر 
نجام شد. مجموعه همين فعاليت ها  ا
قبل از آغاز رسمى سامان دهى گلزار شهدا 
منجر به سامان دهى 338 گلزار و 7826 مزار شهيد 
شده بود. از سال 83 در تعداد زيادى از گلزارهاى 
شهداى كشور، يكسان سازى قبور انجام گرفت و 
طى اين اقدام، سنگ مزار و ويترين هاى بالاى سر 
هر مزار شهيد كه به خاطره ماندگار خانواده هاى 
شهدا تبديل شده بود، برداشته شد. بهانه اين اقدام 
نيز جلوگيرى از دستبرد سارقان به ويترين تصوير 
شهدا اعلام شد؛ ويترين هايى كه اغلب از جنس 
آلومينيوم بود و تعدادى از آن ها نيز توسط سارقان 
به سرقت رفته بود. در دل ويترين هايى كه برچيده 
شد اما خاطرات زيادى وجود داشت؛ از پلاك و 
گل هاى خشك شده گرفته تا بخش هايى از 
دست نوشته ها، عكس هاى دوران كودكى و جوانى 
شهدا، آگهى كاغذى رنگ و رو رفته شهادت و خيلى 
يادگارهاى ديگر كه براى خانواده شهدا ارزش بود و 
ــزار شهدا مى بخشيد.  معنويتى خــاص به م

سنگ هاى قديمى مزار نيز با وجود چيدمان 
نامنظمش، نظم زيبايى از خاطرات خانواده هاى 
شهدا را در خود داشت. اما همه آن خاطرات زيبا 
محو شد، تمام سنگ هاى مزار نابود شد و به شكل 
تركيبى منظم اما بى روح درآمد. مزار شهدا در 
بسيارى از شهرها زير سالن هاى بزرگ و تعدد 

سنگ هاى منظم اما بى روح محو شد.
در اين ميان و با اين شــيوه نظم بخشــى، تغيير 
موقعيت جغرافيايــى  بعضى مزارهــا، مادران و 
پدران برخى شــهدا را دلگير كــرد. رهبر معظم 
انقلاب نيز بعد از زيارت قبور شهدا در روز 11 بهمن 
ســال گذشــته اعلام كردند: «يكــى از كار هاى 
بدى كه بعضى از مديران گلزار هاى شــهدا انجام 
مى دهند، اين كار غلط يكسان سازى قبور شهدا 
است. اين [جا]خوب اســت؛ همين درست است، 
بيايند صاحبان اين شهدا، پدرانشان، مادرانشان، 
فرزندانشان، همسرانشان، علامتى داشته باشند، 
عكسى داشته باشند، اين خوب است. اين شكل، 
شــكل طبيعى اســت. هيچ لزومى نــدارد كه ما 
اين [علامت هــا] را صاف كنيم، بــه خيال اينكه 
مى خواهيم زيباســازى كنيم. زيبايى هر جايى و 
هر چيزى به حَسَب خودش است؛ زيبايى انسان، 
زيبايى باغ، زيبايى قبرستان، زيبايى هر چيزى را 

بايد به حَسَب خودش محاسبه كنيم.»
دامنه انتقادات به اين روش بســيار زياد و جدى 
بــود، تاآنجاكه برخى مجريان طرح و مســئولان 

نيز از اين رويه انتقاد كردند. ســيدمحمد جوزى، 
مسئول فرهنگى ســابق گلزار شــهداى بهشت 
زهــرا(س)، چندى پيش در گفت وگو با تســنيم 
با اشــاره به طرح يكسان ســازى گلزار هاى شهدا 
اعلام كرد: «متأســفانه بيشتر گلزار هاى شهدا در 
شهرستان ها كه تعداد شهدايشان كم بود و توان 
مالى براى يكسان ســازى آن وجود داشت، بدون 
كار كارشناسى و بدون اينكه همه جوانب بررسى 
شود، يكسان سازى شد. من خودم از نزديك اين 
قضيه را در آن سال ها لمس كردم. آمدند مزار شهدا 
را مثل قبرســتان هاى اموات يا كُشته هاى جنگ 
جهانى دوم ساختند و آن همه سنگ و اثر، نوشته 
و اطلاعات و هنرى را كه روى سنگ مزار ها توسط 
كسانى كه داغ ديده بودند، انقلابى و عاشق بودند، 
به جا مانــده بود، كامل از بين بردند و يك ســرى 
سنگ هاى بى روح و به قول ما مُرده برجا گذاشتند. 
شما به گلزار شهداى خرمشــهر برويد؛ همان سر 
جاده شلمچه، اوضاع فاجعه است. يعنى ديگر گلزار 
شهدا نيست، بلكه يك ســالن صاف است. پس از 
يكسان ســازى ها وقتى مــردم مى ديدند ميراث 
مردمى هشت ســال دفاع مقدس چطور در حال 
تغيير و يك دست شــدن اســت، لب به اعتراض 
گشــودند و به هر وســيله اى كه توانستند سعى 
كردند با اعتراض هاى خود، مانع از ادامه اجراى اين 
طرح شوند. انتشار بيانيه هاى دانشجويى با عنوان 
«كودتاى فرهنگى در گلزار هاى شهدا»، اعتراضات 

و تجمعات مردمى توســط خانواده هاى شهدا در 
گلزارها، انتشــار نامه هــاى اعتراض آميز از طرف 
نهاد هاى دفاع مقدس به مسئولان مربوطه براى 
توقف و تجديد نظر در ادامه كار، ساخت مستندها، 
نماهنگ ها و متونى كه نشــان دهنده نارضايتى 
مردم از اين طرح است، بخشى از اقدامات اعتراضى 
در اين باره بود. وقتى اعتراض ها بالا گرفت، تصميم 
بر آن شــد يكسان ســازى از قبور شهداى گمنام 
آغاز شــود كه مدعى خاصى در ميــان معترضان 
ندارد. قطعه 44 آغاز اين كار بود؛ هرچند تعدادى 
از قبور شــهداى نشــان دار هم كه در اين قطعه 
قرار گرفته بــود، ناگزير در اين طــرح تغيير داده

 شد.»
شــهرآرا با هدف بررســى اقدامات صورت گرفته 
و شــيوه و نحوه يكسان ســازى مزار شــهدا در 
اســتان، بررســى اقدامات جبرانى در اين راستا و 
اقدامات پيش رو، با حضور حجت الاسلام حسين 
مهدوى دامغانى، مديرعامل سازمان فردوس هاى 
شهردارى مشهد، و صديقه خديوى، معاون تعاون 
بنياد شــهيد و امور ايثارگران خراسان رضوى، به 
بررســى ابعاد اين موضوع پرداخته است. حضور 
دو ميهمان ديگر اين ميزگــرد، عليرضا دلبريان، 
راوى دفاع مقدس و محمدحسين وديعى، رئيس 
كميسيون ويژه ايثارگران شوراى شهر، به دلايلى 
محقق نشــد، اما در ادامه، گفت وگــوى آن ها با 

شهرآرا از نظر مى گذرد.

عشــق بــود و نظــر و 
معرفت پشت قبرهاى 
شــهدا كه مى ساختند 
تــا قهرمانــان وطــن 
را بــه خــاك، ايــن 
امانــت دار قديمــى، 
بســپارند. معمــارى 
قبر و نشــانه گذارى ها، 
هر كدام پيامى داشــت 
براى خــودش. حتى مى تــوان گفت مردم 
هم با آن معمارى و نشــانه گذارى ارتباطى 
چنان وثيق برقــرار كردند كــه وقتى بحث 
يكسان سازى پيش آمد و كلنگ، پا به ميدان 
گذاشت، جانشــان زخم برمى داشت به هر 
كلنگى كه فرود مى آمد. شــده بود بخشى از 
هويت ديدارى شــان هركدام از آن نشانه ها 

كه فرو مى افتــاد، انگار در دلشــان به ويژه 
خانواده ها هم زلزله مى شــد. شاكله آن قبر، 
تاريخى شــده بود براى خــودش. مزارهاى 
قديمى، به زيارتِ خيلى از شــهداى بعدى 
تبــرك يافته بــود و اين در ذخيــره ذهنى 
مردمان هــم مانده بود كــه افتخار همراهى 
با شهدا را داشــتند، اما يكسان سازى بسان 
«كپى سازى» جلوه كرد كه مزار همه شهدا را 
در يك قالب نشان مى دهد. ديگر آن نشانه ها 
و پيام ها نيست. از آن معمارى هم اثرى نمانده 
است كه همه با آن انس گرفتند. كاش توجه 
مى كرديم به اين ظرافت هايى كه خاطرات را 
ماندگار مى كند. حيف شــد خيلى از مزارها، 
اما براى مزارهاى مانده به دغدغه خانواده ها

 توجه كنيم و بيان صريح مقام معظم رهبرى 
در خصوص اينكه يكسان ســازى قبور شهدا 

كار غلطى اســت، يادمان بماند. بله، زيبايى 
هر سازه متناسب با خودش بايد تعريف شود. 
هر منطقه، قومــى دارد و آن قــوم فرهنگ 
خاص خويش را دارند كــه از تولد تا مرگ و 
از گهواره تا گــور را در برمى گيرد و طراحى 
آن را بر اساس يك پيشــينه فرهنگى، انجام 
مى دهد. يكسان ســازى اما خط كشيدن بر 
همه تفاوت هاى فرهنگى اســت كه هويت 
ســيال ملى مــا را شــكل مى دهــد. يادم 
هســت همان زمــان صــداى خانواده ها و

 هم رزمــان شــهدا هــم بلنــد شــد امــا 
كمتــر بــه گوش هــا رســيد و رســيديم

 به امروز اما امروز بايد شــنيده شــود تا در 
«ســامان دهى» كــه امــرى پســنديده و 
نظم دهنده است، كسى به «يكسان سازى» 
روى نكند كه گاه نه تنها سامان بر هم زن است، 

كه با فرهنگ خانواده و منطقه هم ناسازگارى 
دارد. سامان بايد داد مزار شهدا را اما با حفظ 
هويت پيشين كه پدران و مادران بر آن تأكيد 
دارند. توجه داشته باشيم كه هارمونى شهرى 
و زيبا ســازى مناطق با معمارى هاى متنوع 
شكل مى گيرد. اگر قرار بود همه ساختمان ها 
مثل هم و يكســان و يك رنگ و يك اندازه و 
كپى وار باشــد، نه زيبايى داشت و نه روحى 
كه جان ببخشــد به خيابان ها. تنوع سازه ها 
در يك طــرح كلان، قاعده اى انــدام واره را 
شــكل مى دهند كه برجا نشــينى هر عضو 
به جاى خويش، شــاكله اى زيبــا و موفق را 
رقم مى زند. ايــن قاعده در مزار شــهدا هم 
بايد مورد توجه قرار گيرد كه تنوع ســازه ها 
در جاى خــود بــه خلــق زيبايى ها كمك

 مى كند.

ضرورت ساماندهى مزار شهدا با حفظ هويت پيشين
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روزنامه نگار
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ميليون ها ســنگ هزينه كردنــد و ويترين 
آلومينيومــى  كنار مزارها را برداشــتند و 

دپو كردند. چرا توضيح نمى دهند 
اين ويترين ها كجا رفت؟ چرا 
نمى گوينــد وســايل داخل 
صندوق هــا كجا رفــت؟ به 
معنــى واقعى كلمــه، گلزار 
شــهدا را به بهانه هاى واهى 
يكسان ســازى كردند. علت 

طرح يكسان سازى 
را هــم كــه 

پاك كرد.اين فعال فرهنگى و رزمنده دوران 
دفاع مقدس با اشاره به اينكه خانواده شهدا را 
درباره يكسان سازى توجيه نكرده بودند، 
مى گويد: چرا در اين ميان گلزار شهداى 
خواجه ربيع دست نخورده باقى مانده 
و يكسان سازى نشده است؟ مگر قرار 
نبود همه گلزارها يكسان سازى شود؟

وى ادامــه مى دهــد: تابلوهــاى 
آلومينيومى باغ مزار كاشــمر را نيز 
برداشتند و سنگ هاى سياه 
و دل مُرده اى به جاى 
گذاشــتند،  آن 
در صورتى كه در 
اين باغ هيچ 

شده اســت، طرحى كه هدفش جلب رضايت 
خانواده هاى شهداســت. رئيس كميســيون 

ويژه ايثارگران شوراى اسلامى شهر مشهد 
دراين بــاره به شــهرآرا مى گويــد: بايد 

ديدگاه خانواده شــهدا را لحاظ كنيم؛ 
زيرا ممكن است هر يك از خانواد ه ها 
با آن ساختار، الواح و شكل قبور انس 
و علقه اى داشــته باشــند؛ به همين 
دليل ما نبايد در ايــن مورد مداخله 

كنيم و آن ســاختار را به هم 
بزنيم. ســازمان 

س هــا  و د فر
بايد در حوزه 
بهبــود فضا، 
ى  ز ســا يبا ز

به عهده خود خانواده شــهدا باشد. در همين 
راســتا چند الگو براى مزار شهدا طراحى شده 
اســت و خانواده ها هركــدام از اين 
الگوها را مى توانند انتخاب كنند، 
حتى در طرح ســامان دهى، 
تعــداد المان ها هــم محدود 
نشــده اســت و خانواده هــا 
مى توانند براى مزار شهيد خود، 

طرح پيشنهاد بدهند.
وى درباره حمايت هاى شوراى شهر 
از گلزارهــا و تك مزارهــاى 
شــهدا اضافه مى كند: 
و  شــهر  شــوراى 
مديريت شهرى در 
حوزه شهرستان ها 

قرار داشته باشد كه حس تعلقى از دست رفته سرعت داشــتند. قرار بود يك فضاى مذهبى 

حجت الاسلام حسین مهدوی دامغانی
 مدیرعامل سازمان فردوس های شهرداری مشهد

اتفاق مى افتد. اگر دو مزار به هم نزديك باشد، مى شــود. درواقع در اين طرح، الزامى به انتخاب مى شــود. درواقع در اين طرح، الزامى به انتخاب 

 صدیقه خدیوی

سرپرست معاونت فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
خراسان رضوی

 ۵۵۰۰ شهید در گلزار شهدای 
بهشت رضا داریم و برای مزار 
همه آن ها یکسان سازی 
انجام شده و فقط برای شهدای 
مدافع حرم که جدید هستند، 
یکسان سازی 
صورت نگرفته است

 شهید در گلزار شهدای 
بهشت رضا داریم و برای مزار 
همه آن ها یکسان سازی 
انجام شده و فقط برای شهدای 
مدافع حرم که جدید هستند، 
یکسان سازی 
صورت نگرفته است

اعتراضات در گذشته  لزوما 
ازسوی خانواده ها نبود. 
کسانی اعتراض می کردند که 
هم رزم شهید بودند؛ بنابراین 
پیگیری قضایی این موضوع 
امکان پذیر نبود

اعتراضات در گذشته  لزوما 
ازسوی خانواده ها نبود. 
کسانی اعتراض می کردند که 
هم رزم شهید بودند؛ بنابراین 
پیگیری قضایی این موضوع 
امکان پذیر نبود

 مسئولان گذشته اقداماتی 
درباره مزار شهدا انجام داده اند 
و قصدشان خیر بوده است. 
با یک نگاه کلی می خواستند 
گلزار شهدا را اصلاح کنند، 
اما یک قسمت از کار مغفول 
مانده است

 مسئولان گذشته اقداماتی 
درباره مزار شهدا انجام داده اند 
و قصدشان خیر بوده است. 
با یک نگاه کلی می خواستند 
گلزار شهدا را اصلاح کنند، 
اما یک قسمت از کار مغفول 
مانده است

یکسان سازی  گلزار شهدای 
بهشت رضا نتیجه بی تجربگی  
شهرداری و بنیاد در آن زمان 
بود که  منجر به نارضایتی 
برخی از خانواده های
 شهدا شد.

یکسان سازی  گلزار شهدای 
بهشت رضا نتیجه بی تجربگی  
شهرداری و بنیاد در آن زمان 
بود که  منجر به نارضایتی 
برخی از خانواده های
 شهدا شد.

 در حال حاضر 
به شدت 

در موضوع 
قبور شهدا 
از میانگین 

کشور عقب 
هستیم. 

اجرای طرح 
سامان دهی، 

یک برنامه   
زمان بندی 
شده  لازم 

دارد. 
در این میان 

خانواده های 
شهدا نیز 
باید برای 

سامان دهی 
مزار 

شهیدانشان 
درخواست 
خود را ارائه 

بدهند

آرا
هر

 ش
 | 

ی
سن

 ح
مد

ح
: ا

س
عک

آرا
هر

 ش
 | 

ی
سن

 ح
مد

ح
: ا

س
عک


